
Printre picuiri de ploaie 

 

Am vizitat-o pe Sora Ana CĂILĂ, în după-masa zilei de toamnă, cu ploaie măruntă, 20 septembrie 2016. 

Nonagenara e în picioare, în casă, sprijinindu-se cu mâinile de cadrul pe care ni-l prezintă, mie și fiicei 

dânsei – „Acesta-i ajutorul meu…”. Se așează, nu fără ajutor, dar nu de la cadru. O ajută sora Luci. Aceasta din 

urmă și-a ales rostul pentru ultimii ani, stă acasă s-o ajute pe mama. Zis și făcut. 

Este un scaun și pentru mine. Ne așezăm toți, ca la sfat. Sora Ana nu mai aude, vocea mea nu-i reglată, 

ca volum, așa că vorbesc cu ea prin intermediar. Mă simt ca unul care merge în spate și îl separă un deal de cel 

din față; nu mă deranjează deloc, e normal așa, în contextul dat. 

Sora Ana e bucuroasă că poate să povestească despre vremurile tinereții ei, de care își amintește tot 

mai puțin. Mai șterge praful de pe amintirile acelea, ne mai zice un nume pe care înainte nu părea să-l știe, mai 

completăm spațiile goale de pe hârtia noastră săracă. Își amintește de botezul din Hațeg, care a avut loc pe 

când ea avea sub 10 ani. Acum are peste 90. 

Primul botez din Hațeg a avut loc în anul 1931, în septembrie. Ea își amintește de luna august și că s-au 

botezat 31 de oameni. Dar știe doar de cei din familiile pe care le cunoștea. La următorul botez de care-și 

amintește, cel de la deschiderea casei de rugăciune de pe Suseni, avea să se boteze și ea, adică în anul 1934. 

La botezul din ‘31 s-au botezat, îmi zice: Mărinceștii1, Bădionii2 și Prejbanii3. Dintre Bădioni își amintește 

de Ianăș cu Maria NEICONI și de Ianăș cu Floarea NEICONI. Dintre Mărincești i-a enumerat pe: Ianăș Mărincesc, 

cu soția Saveta. Și a mai fost o Saveta, îmi zice, împreună cu soțul ei. Din familia PREJBAN, care locuia lângă 

biserică și care a dat locul pentru construcție, s-a botezat Moise și Gheorghița, soția lui, cu fratele lui Moise și cu 

soția acestuia ale căror nume nu și le mai amintește acum. Se miră că sunt doar câțiva la număr și nu ajungem 

la 31. Oricum, nu-și mai amintește, trecem mai departe, resemnați, concentrându-ne atenția către evenimentul 

primului botez. 

Botezul a fost oficiat de fratele Pavel BOȘOROGAN, președintele pe atunci al Comunității, venit de la 

Alba-Iulia, împreună cu fratele Dragomir CORNEA de la Nălaț, tatăl sorei Lidia OSTAFIE. 

Primul botez din Hațeg a fost în locația cunoscută după apelativul la Moară, în râu. A predicat și fratele 

Ilie MÂRZA, de la Deva. Au pus o scândură pe care stăteau predicatorii. Încearcă să ne descrie locul improvizat 

de unde predicau bărbații aceia față de care, vădit, nutrește încă un mare respect. 

Aflu că poza care circulă acum, cu botezul de la podul de fier, înfățișează un eveniment ulterior, mai 

târziu, chiar dacă s-a propagat informația că ar fi vorba despre primul botez. Și al doilea botez a fost tot la 

Moară. Probabil că acela din fotografia amintită, de la pod, a fost undeva prin anii ‘45-‘46. Al doilea botez de 

care-și amintește4 a fost în 1934, când, la 14 ani s-a botezat și sora Ana CĂILĂ. 

Era în Hațeg, venită din Banat, o femeie, unde se întâlneau la rugăciune câțiva oameni din oraș, înainte 

de primul botez. Se zicea că merg la Motocuța. Căsătorită, iar fata ei era și ea credincioasă. Se pare că soțul nu. 

Fiica ei s-a împrietenit cu Catincea. Așa se face că, această tânără, Catincea, mergea cu sora Maria Ievii la 

rugăciune la Motocuța. 

Familiile enumerate mai sus s-au întors la Dumnezeu prin Catincea, zice hotărâtă sora Ana. Catincea, ne 

spunea ea, a fost persecutată de ai ei, care au aflat de intenția ei de a se pocăi. A fugit la doctorul Selar. Acesta 
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 Cognomen folosit pentru identificarea unor familii din zona Lunca Cernii – Negoi – Hațeg 
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 Cognomen folosit pentru identificarea unor familii din zona Lunca Cernii – Negoi – Hațeg 
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 Au mai existat și alte botezuri între acestea, dar nu și le-a amintit 



avea o a doua casă, nelocuită, unde i-a permis să stea. Înainte să plece de acasă, fusese amenințată că i se taie 

capul, și târâtă, probabil să o sperie, până la butuc. 

Tatăl lui Mircea NEICONI senior, venind dintr-o permisie, din armată, nu a găsit-o pe Catincea acasă si, 

dorind să afle unde e, a aflat toată povestea. Atunci le-a zis despre un coleg de-al lui din armată, care era și el 

pocăit, că e un om care se poartă altfel, și că, după ce vine din armată, se va pocăi și el. 

Mama sorei Ana CĂILĂ, mergând s-o caute pe Catincea la casa unde se aciuiase, le povestea 

descendenților, pe când încă trăia, că a găsit-o pe aceasta rugându-se cu voce tare, într-o cameră, pentru 

familia ei, ca Dumnezeu să-i cerceteze și a rămas impresionată că, în loc să-i blesteme, cum era obiceiul pe 

atunci, se ruga pentru ei. S-a întors la ai ei și le-a zis să n-o mai prigonească, că uite cum se roagă pentru ei. 

Într-o zi de Paște, familiile au fost la biserica din oraș, unde preotul a citit Psalmul 68. Cuvintele 

primelor versete au început să le frământe mintea. Le citez mai jos, în versiunea ortodoxă a Bibliei, așa cum, 

probabil, le-au auzit ei (de precizat că, după împărțirea din Biblia ortodoxă, e vorba de Psalmul 67): 

(1.) Să se scoale Dumnezeu şi să se risipească vrăjmaşii Lui şi să fugă de la faţa Lui cei ce-L urăsc pe El. 

(2.) Precum se stinge fumul, să se stingă; cum se topeşte ceara de faţa focului, aşa să piară păcătoşii de 

la faţa lui Dumnezeu, 

(3.) Iar drepţii să se bucure şi să se veselească înaintea lui Dumnezeu, să se desfăteze în veselie. 

Când au auzit ei aceste cuvinte, au realizat că ei sunt păcătoșii despre care e vorba, că au să piară. Le 

răsuna în minte acest cuvânt de blestem – cum se topește ceara de fața focului, așa să piară păcătoșii… Erau 

genul de oameni, ca toți ceilalți, care veneau de la biserică și se opreau la crâșmă. Erau cu băutura, cu 

petrecerile, ține să ne explice fiica sorei Ana, Luci. 

Așa că au zis unii către alții: – Noi nu suntem păcătoși? Ce se va întâmpla cu noi? Așa, au plecat cu toții 

la Nălaț, la biserica baptistă de acolo, unde era predicator fratele Dragomir CORNEA. 

Sora Ana își amintește că era o bătrână în Hațeg, în acea vreme, despre care zice că se chema Veronica, 

o femeie credincioasă. 

După vremea aceasta, de cercetare spirituală pentru aceste familii, din care face parte și sora Ana, au 

închiriat o casă în Hațeg, unde să se strângă la rugăciune. Ignat, din Negoi, cu care erau și rude, venea, le 

predica și le spunea: ”Cu cartea asta, atâta vin la voi, și vă vorbesc, până vă pocăiți”. 

Mama sorei Ana era moartă în sicriu, acasă, când familia, în timpul zilei, lucrau la construcția bisericii de 

pe Suseni, ca s-o termine. Așa credință aveau acești oameni. În vremea aceea zideau o clădire a bisericii, unde 

să se strângă credincioșii care s-au botezat. Această clădire, cea din Suseni, a fost inaugurată odată cu un botez, 

în 1934. 

Revenind la primul botez, sora Ana își amintește că au mai fost acolo frații: Lăzărescu (Clopotiva), Ioja 

de la Silvaș (el alerga mult, mult, zice sora Ana), Ciorogaru de la Râu de Mori, Mihai de la Sibișel (probabil 

Ștefănic, ea nu a zis). Despre Mihai spune că: și el plângea când predica, dar toată biserica plângea. Iar, când 

sora Ana spune asta, îi licăresc ochii. Ea parcă e acolo și-l vede, și-l aude. Eu aud informații, ea spune amintiri 

calde. Observ atitudinea ei și mă înfior. Ce frumos vorbește această femeie bătrână despre oamenii lui 

Dumnezeu care le-au predicat Evanghelia. 

Despre Ioja, din Silvaș, ne spune că stătea până se termina întâlnirea, seara pe la 10, 11, și abia apoi 

pleca spre casă, peste deal, pe jos. Erau multe pâraie rele, zice sora Ana. Și repetă, încercând ca doar cu mimica 

feței și cu mișcările mâinilor să ne facă să înțelegem cât era de greu. A doua zi trebuia să fie la muncă, așa că 

trebuia să se întoarcă acasă pe noapte. 



Mai aflu că familiile acestea din Hațeg care s-au pocăit erau înstărite, oameni harnici, iar pocăința lor nu 

a fost pentru a dobândi avuții, ba chiar ei i-au ajutat pe alți vecini care erau mai săraci. Se pare că vecinii nu au 

avut reacții împotrivitoare, cel puțin nu fățișe, tocmai din acest considerent, după cum sugerează sora Luci, fiica 

sorei Ana. 

Păstorirea, în acele vremuri, s-a făcut prin frații din împrejurimi (Cornea, Lăzărescu, Mihai, Ioja, 

Ciorogaru). Cornea venea mai mult. Nu era un păstor care să fie doar pentru Hațeg, cum e acum, zice sora Ana. 

O altă relatare deosebită a fost atunci când a povestit despre copii, cum a zis ea. Ca vârstă, e vorba de 

adolescenți, în împărțirea noastră de azi. Ei, cei din familiile acestea cercetate de Dumnezeu, se duceau la 

animale, pe dealurile dinspre Hațeg spre Silvaș, pe unde erau diverse cărări pe care treceau oamenii. Acolo, 

făceau un fel de întâlnire unde: cântau, se rugau și predicau. În tot timpul acesta, oamenii care treceau pe acolo 

se opreau și veneau să asculte. Iată ce făceau adolescenții pocăiți în acea vreme de începuturi în ale credinței 

pe aceste meleaguri hațegane. 

Observ că întâlnirea se apropie de final, sora dă semne de oboseală. Ne luăm rămas bun, cântăm o 

cântare, ne rugăm. Când se roagă sora, plâng. Afară plouă, îmi pun gluga pe cap și plec, printre picuiri de ploaie. 

Sunt pe jos, dar plec pe gânduri. 

 

Alexandru TERLEA, 20.09.2016 


